



ကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူၢ်

မၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပုၤဂွံဝိခွဲးယာ်လၢကီၢ်ပယါခိၣ်ဒုသဝီပူၤ

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါ

လါယုၤ ၂၈သီ, ၂၀၂၃န့ၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်- 23-146-11

ဒူပျၢ်ယာ်ကီၢ်ရဲၣ် တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါ- တၢ်မၤပျံၤမၤဖုး, တၢ်မၤဆူၣ်, တၢ်ခးလီၤ နါစါကျိဖးဒိၣ် ဒီးတၢ်ဟံးန့ၣ်ဆူၣ်တၢ် ဖဲကီးတရံးကီၢ်ဆၣ် လါမးရှး ၁၅သီ, ၂၀၂၃န့ၣ်

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါတဘျီအံၤပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲတၢ်ကဲထီၣ်သးဖဲ ကီးတရံးကီၢ်ဆၣ်, ဒူပျၢ်ယာ်ကီၢ်ရဲၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲ လါမးရှး ၁၅ သီ, ၂၀၂၃ န့ၣ်န့ၣ်, ထံကီၢ်တၢ်ပာ်ဖျါပြးကီၢ်ကးကရၢ (SAC) မၤဝဲသဝီသးပုၤတၢ်လၢကရဲၣ်ကျဲၤန့ၣ်အဝဲသ့ၣ်ဟုသး လၢ သဝီဖဲ လၢအအိၣ်လၢထီၣ်ဝဲလီၤကရူၢ်ပူၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. SAC သးဖဲသ့ၣ်တဖၣ် တဲပျံၤဝဲသဝီသးပုၤလၢ ပုၤသဝီဖဲမ့ၢ်တဟ့ၣ် အဝဲ သ့ၣ်ဟုးသးဘၣ်န့ၣ်, အဝဲသ့ၣ်ကခးလီၤကျိဖးဒိၣ်လၢသဝီပူၤန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယံ, ဖဲလါမးရှး ၁၇သီ, ၂၀၂၃န့ၣ်န့ၣ်, သဝီဖဲ သ့ၣ်တဖၣ်လဲၤဆၢန့ၣ်ဝဲ ဟုသးအထၢၣ် ၅၀ ထၢၣ်ဆူၣ် SAC ဒိၣ်သးရဲၣ် နီၣ်ဂံၢ်-၅၅၅၈ အသးကလၢန့ၣ်လီၤ. သဝီဖဲ သ့ၣ်တဖၣ် ဟ့ၣ်လီၤဝဲ SAC သးဖဲတဖၣ် ဟုသးသန့ၣ်က့, SAC သးသ့ၣ်တဖၣ် ခးလီၤဒဲးဝဲကျိဖးဒိၣ်ဆူ မ---သဝီ, ထီၣ်ဝဲလီၤ ကရူၢ်, ကီးတရံးကီၢ်ဆၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. ဒီဖျါလၢတၢ်ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်အယံ, သဝီဖဲသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်ဃုာ်ထီၣ်ကွံာ်ဝဲဒၣ်လၢ သဝီပူၤန့ၣ် လီၤ. ဖဲသဝီဖဲသ့ၣ်တဖၣ် ဃုာ်ထီၣ်ကွံာ်ဝဲအလီၢ်ခါန့ၣ်, SAC သးဖဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤဝဲဆူသဝီပူၤ ဒီးဟံးန့ၣ်ဝဲသဝီဖဲတၢ်ပီးတၢ်လီ သ့ၣ် တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.¹

(၁) တပတီၢ်- တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲး

တၢ်ကဲထီၣ်သးအကလုာ်	တၢ်မၤပျံၤမၤဖုး, တၢ်မၤဆူၣ်, တၢ်ခးလီၤနါစါကျိဖးဒိၣ် ဒီးတၢ်ဟံးန့ၣ်ဆူၣ်တၢ်
တၢ်ကဲထီၣ်သးမုၢ်နံၤမုၢ်သီ	လါမးရှး ၁၅သီ, ၂၀၂၃န့ၣ်
တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်လီၤတၢ်ကျဲ (သဝီ, ကရူၢ်, ကီၢ်ဆၣ်, ကီၢ်ရဲၣ်)	မ---သဝီ, ထီၣ်ဝဲလီၤကရူၢ်, ကီးတရံးကီၢ်ဆၣ်, ဒူပျၢ်ယာ်ကီၢ်ရဲၣ်

¹ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ လံာ်ပာ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အီၤဖဲ လါမ့ၢ် ၂၀၂၃န့ၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆၢဟ့ၣ်ထီၣ်အီၤလၢ လီၢ်ကဝီၤပုၤမၤသကိး တၢ်တၢ်မၤ ဖဲ ဒူပျၢ်ယာ်ကီၢ်ရဲၣ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လီၤအီၤ လၢကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူၢ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ် ဖိခွဲးယာ်အ တၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၤကဝီၤပူၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၤကျဲ လီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအီၤလၢအဝဲနီၢ် ကစၢ် တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ တၢ်ကွဲးရဲၣ်ပုၤအါထီၣ်အီၤ ဖဲ ပနီၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရဲၣ်ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤန့ၣ် လီၤ.

ပှၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤ		
မံၤ	စီၤ က---	သဝီဖိအိၣ်လၢ၊ မ---သဝီ, လ---သဝီ, ဝ--- -သဝီ, သ---သဝီ, ဟ---သဝီ ဒီး အ--- သဝီ, ထီၣ်ဝဲလီၤကရူၢ်, ကီးတရံးကီၢ်ဆၣ်, ဒူပျၢ်ယၢ်ကီၢ်ရၣ်.
သးနံၣ်	၆၇နံၣ်	
မ့ၣ်/ ခွါ	ခွါ	
ကလုာ်	ကညီ	
ဟံၣ်ဖိဃီဖိ အိၣ် / တအိၣ်	အိၣ်	
တၢ်ဖဲးတၢ်မၤ	မၤအိၣ်ကျိး	
တၢ်ဘျုးတၢ်ဘါ	ခရံၣ်ဖိ	
တၢ်ဟံမူဒါ/ လီၤလၢ	သဝီခိၣ်န့ၢ်	
အိၣ်ဆိးဒူသဝီ	မ---သဝီ, ထီၣ်ဝဲလီၤကရူၢ်, ကီးတရံးကီၢ်ဆၣ်, ဒူပျၢ်ယၢ်ကီၢ်ရၣ်	

ပှၤလၢအမၤအပယုဲတၢ်တၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤ				
မံၤ	လီၤလၢ	သုးကျိၤ/ သုးရၣ် / သုးတြီၤ	အိၣ်သ့ၣ်လီၤသးလီၤကျဲ /သုးကလၢၤ	အိၣ်အမံၤဒီးလီၤလၢ
တသ့ၣ်ညါ	တသ့ၣ်ညါ	ခိၣ်သုးရၣ် နီၣ်ဂံၢ်-၅၅၈	ဖိခဲၣ်မ့ၣ်သုးကလၢၤ	တသ့ၣ်ညါ

(၂) တပတီၢ်- တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအကံၢ်အစီ

၁. ရဲပုးပှၤနဟံးန့ၢ်တၢ်ကဲထီၣ်သးတခါအံၤ တဆီဘၣ်တဆီတက့ၢ်.

KHRG ပျီပှၤပှၤမၤတၢ်ဖိတၢ် မၤတၢ်ထံၣ်လိာ်သံကွၢ်ဒီး လီၤကဝီၤဒူသဝီခိၣ်န့ၢ်တၢ်ကဲထီၣ်သးလီၤ.

၂. ကွဲးနီၣ်ပှၤလၢဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤတၢ်စ့ၣ်စ့ၣ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤအမ့ၢ်အတီၤလၢကျဲၣ်လဲၣ်.

KHRG ပျီပှၤပှၤမၤတၢ်ဖိတၢ် ဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအံၤလၢဒူသဝီခိၣ်န့ၢ်တၢ်ကဲထီၣ်သးလီၤ လၢအမ့ၢ်ဝဲပှၤလၢအလဲၤခီဖျိဘၣ်တၢ်လၢအနီၢ်ကစၢ်န့ၢ်လီၤ.

(၃) တပတီၢ်- ဟံၣ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပွဲၤပွဲၤတက့ၢ်

ဟံၣ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပွဲၤပွဲၤတက့ၢ်.

ဖဲ လါမးရှး ၁၅ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်န့ၣ်, ထံၣ်ကီၢ်တၢ်ပတီၢ်ပြးကီၢ်ကးကရၢ (SAC) အိၣ်ဖဲ ဖိခွံၣ်မုၢ်သဝီ, ထီၣ်လီၤကရူၢ်, ကီးတရံး ကီၢ်ဆၢ, ဒူပုၣ်ယၢ်ကီၢ်ရဲၣ်ပူၤ, သုးဖိတဖၣ်မၢဝဲ စီၤ က--- [လီၤကဝီၤဒူသဝီခိၣ်န့ၣ်] လၢကရဲၣ်ကျဲၤန့ၢ်အဝဲသ့ၣ်ဟုသးန့ၣ်လီၤ. ဝံၤဒီး စီၤ က---န့ၣ်, ရဲၣ်ကျဲၤန့ၢ်ဝဲဟုသးလၢသဝီဖိအိၣ်ဖဲ ထီၣ်လီၤကရူၢ်, ကီးတရံးကီၢ်ဆၢ, ဒူပုၣ်ယၢ်ကီၢ်ရဲၣ်ပူၤ သ့ၣ်တဖၣ် န့ၣ်လီၤ. SAC သုးဖိတဖၣ်စ့ၢ်ကီးတဝဲ စီၤက---လၢ အဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်တန့ၢ်ဘၣ်ဟုသးဘၣ်န့ၣ်, အဝဲသ့ၣ်ကခးလီၤကျိၤဖးဒိၣ်လၢသဝီ ပူၤန့ၣ်လီၤ.

ဖဲလါမးရှး ၁၇ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်, မုၢ်ဂီၤဒီန့ၣ်, သဝီဖိအိၣ်လၢ ထီၣ်လီၤကရူၢ်ပူၤသ့ၣ်တဖၣ်, လဲၤဆၢန့ၢ်ဝဲ ဟုသးအထၢၣ် ၅၀ထၢၣ် ဆူ SAC ခိၣ်သုးရဲၣ် နီၣ်ဂံၢ်-၅၅၈ အသုးကလၢန့ၣ်လီၤ. လၢထီၣ်လီၤကရူၢ်ပူၤန့ၣ် သဝီအိၣ်ဝဲ ဃုဖျါၣ် လၢအမ့ၢ်ဝဲ မ---သဝီ, လ---သဝီ, ဝ---သဝီ, သ---သဝီ, ဟ---သဝီ ဒီး အ---သဝီ သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်လီၤ. လၢသဝီဃုဖျါၣ်အကျိၤအံၤန့ၣ်, သဝီ ယံၣ်ဖျါၣ်ဘၣ်ဟ့ၣ်ဝဲ SAC ဟုသး, သဝီတဖျါၣ်အထၢၣ် ၁၀ န့ၣ်လီၤ. သဝီ ဖိအိၣ်လၢထီၣ်လီၤကရူၢ်ပူၤသ့ၣ်တဖၣ် လဲၤထုးဝဲ ဟုသးလၢလိၣ်ထဲးသၢခိၣ်ဆူ SAC သုးကလၢန့ၣ်လီၤ. သဝီပူၤဒီးSACသုးက လၢန့ၣ် တၢ်ဒုၣ်စၢၤယံၣ်ဝဲ ၂၀မံးနံး, ပုၤမ့ၢ်လဲၤလၢ လိၣ်ထဲးန့ၣ်လီၤ. SAC သုးဖိသ့ၣ်တဖၣ်တဝဲသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်လၢအဝဲသ့ၣ် ကဟ့ၣ်ဝဲဒၣ်ဟုသးအပူၤ ဘၣ်ဆၢသန့ၣ်က့အဝဲ သ့ၣ်တဟ့ၣ်ဝဲဒၣ်ဟုသးအပူၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲလါမးရှး ၁၇သီ, ၂၀၂၃နံၣ်, ကဘၣ်ဖဲ မုၢ်ဟါလီၤ ဖဲန့ၣ်ရဲၣ်အဆၢကတီၢ်, SAC သုးဖိတဖၣ် ခးလီၤဝဲဒၣ်ကျိၤဖးဒိၣ်ဆူ မ--- သဝီ, ထီၣ်လီၤကရူၢ်, ကီးတရံးကီၢ်ဆၢပူၤ, ဖဲသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ် လဲၤထုးန့ၢ်အဝဲသ့ၣ်ဟုသးဆူ အဝဲသ့ၣ်အသုးကလၢဝံၤ အလီၢ်ခဲန့ၣ်လီၤ. ကျိၤဖးဒိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လီၤတၢ်ဝဲလၢသဝီပူၤ ဒီးသဝီဖိအဟံၣ်ဘၣ်ဝဲဒီးကျိၤဖးဒိၣ်က့တဖျါၣ်န့ၣ်လီၤ. ကျိၤဖးဒိၣ် ချဲၣ်လၢအလီၤ တၢ်လၢသဝီပူၤတနီၤနီၤန့ၣ်တပိၢ်ဖးထီၣ်ဝဲဒီးဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

ခိၣ်ဖျါလၢတၢ်ခးလီၤကျိၤဖးဒိၣ်ဒိအံၤအဃိ, သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်အိၣ်လၢတၢ်ပျံၤတၢ်ဖုးအပူၤန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတနီၤနီၤလဲၤဃ့ၢ်ဝဲဆူ အ---သဝီ, လၢအအိၣ်ဘူးဒီးထံဆၢကီၢ်ဆၢ ဒီးတနီၤနီၤလဲၤဃ့ၢ်ဝဲဆူအဝဲသ့ၣ်အစံၢ်ဒဲန့ၣ်လီၤ. ဖဲသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ် ဃ့ၢ်ထီၣ် ကွံၣ်ဝံၤအလီၢ်ခဲ, SAC သုးဖိသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤဆူ မ---သဝီပူၤ ဒီး ဃုခွဲးခွဲးဝဲဒၣ်သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဟံၣ်, ဒီးသုးဖိတနီၤနီၤ ဟံးန့ၢ်ဝဲ သဝီဖိ သိ, အံၤသ့ၣ်, ဟုသး, ခွဲးမိး ဒီးတၢ်ကူတၢ်ကၢသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤခံၣ်ဘၣ်အံၤဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲတၢ်ဟးဂီၤ ဖဲ မ---သဝီ, ထီၣ်လီၤကရူၢ်, ကီးတရံးကီၢ်ဆၣ်, ဒူပျၢ်ယၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်ပူၤ, ဖဲ SAC ခိၣ်သးရ့ၣ် နီၣ်ဂံၢ်- ၅၅၈ ခးလီၤဝဲဒၣ်ကျိဖးဒိၣ်ဆူသဝီပူၤ ဖဲလါမးရှး ၁၇သီ, ၂၀၂၃န့ၣ် ဝံၤအလီၢ်ခံၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢစုစ့ၣ်တပၤဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ သဝီဖဲ အ သးထူၣ်ဘၣ်ဒိဒီးကျိဖးဒိၣ်က့န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢစုထွဲတကပၤဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ သဝီဖဲအဟံၣ်ဘၣ်ဒိဒီးကျိဖးဒိၣ်က့န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ - လီၢ်ကဝီၤ သဝီဖဲ)

(၄) တပတီၢ်- တၢ်ဃုန့ၣ်အခွဲး

မ့ၢ်ပှၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဖၣ် ဟ့ၣ်ပှၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢပကသူတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတခါအံၤဖါ, ဟ့ၣ်ပှၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢ ပကသူ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤလၢကျဲၣ်လဲၣ်.

ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဖဲလၢပှၤမၤတၢ်ထံၣ်လိာ်သံကွၢ်တဂၤအံၤ ဟ့ၣ်အခွဲးလၢတၢ်ကသုဝဲတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအံၤန့ၣ်လီၤ.

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝီၣ်ခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖုၣ်ကိာ်

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝီၣ်ခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အံၤဖဲ ၁၉၉၂ န့ၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘျၢတဖုလၢ အၢၣ် လီၤမၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ပှၤဂ့ၢ်ဝီၣ်ခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤဒူသဝီဖဲတဖၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖဲခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ်လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၢလီၤ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်အံၤ ဒ်သိးကပာ်ဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤ ကမ့ၢ်တဖၣ်အကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ် ဘၣ်ဘျီ ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ပာ်သးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. နဃုထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ www.khrg.org အပူၤသ့ဝဲ ဒၣ်န့ၣ်လီၤ.